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Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

• Слишком много вещей дома?
• В гараже не хватает  

места для машины?
• Собираешься переезжать?
мы поможем!
Сравните наши цены и наши уСловия С тем, 
что могут предложить наши конкуренты. 
мы уверены вы убедитеСь Сами, что 
ez-storsge лучший в бизнеСе!

STORAGE
R

www.ezmini.com

В БИЗНЕСЕ С 1971 ГОДА!
1800 Street Rd 
Warrington, PA, 18976 
(215) 491-1600

36 E. Township Line Rd 
Elkins Park, PA 19027 
(215) 379-1636 
elkinspark@ezmini.com

289 DeKalb Pike
North Wales, PA 19454 
(215) 699-6002 
montgomery@ezmini.com

$25
gift Card

1 MoNtH  

free

www.ezmini.com

Слишком много вещей дома?
В гараже не хватает
места для машины?
Собираешься переезжать?

351 Red Lion Rd
Huntington Valley, PA, 19006
(215) 938-9343
redlion@ezmini.com

$25 

Gift Card

1800 Street Rd
Warrington, PA, 18976
(215) 491-1600

289 DeKalb Pike
North Wales, PA 19454                             
(215) 699-6002
montgomery@ezmini.com

36 E. Township Line Rd
Elkins Park, PA, 19027
(215) 379-1636                  
elkinspark@ezmini.com

7425 State Rd
Philadelphia, PA, 19136                                    
(215) 331-9398                            
stateroad@ezmini.com

В БИЗНЕСЕ С 1971 ГОДА!

Сравните наши цены и наши условия 
с тем, что могут предложить наши
конкуренты. Мы уверены вы
убедитесь сами, что 
EZ-Storage лучший в БИЗНЕСЕ! 

мы поможем!

MOVE-IN
TRUCK

FREE

1 MONTH

FREE

351 Red Lion Rd
Huntindon Valley, PA 19006 
(215) 938-9343
redlion@ezmini.com

7425 State Rd
Philadelphia, PA 19136 
(215) 331-9398
stateroad@ezmini.com

free
MoVe-iN  

trUCK
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357
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OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM 
Wypełnij kupon i wyślij na nasz adres:  
PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 
Opublikuj ogłoszenie w sekcji "Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  

i przesłać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


ZAKLAD FRYZJERSKI  

W HAVERTON PA  
natychmiast zatrudni fryzjera

na caly etat lub pol etatu
Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  

Poszukuje pracowników przy produkcji  
i pakowaniu towarów.

Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 
jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.

Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL 
(KOMERCYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  

Tel: 267-323-9437, 203-570-4915, 
347-224-3893


ZAKLAD  

SAMOCHODOWY 
ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA 

ZNAJOMOSCIA ZAWODU.
ZAPEWNIA NARZEDZIA  
I WYSOKIE ZAROBKI.

BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, 
MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD 
KWALIFIKACJI

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 

Spożywcza z siedziba w Bensalem  
PILNIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 

do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.
Elastyczne godziny pracy. Wymagana 

minimalna znajomość jezyka angielskiego i 
uregulowany status prawny.

Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6



ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie  
   medyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570




NIKSEN - 

TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 
pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 

PRACOWNIKOW 
OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  

DOSWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE
BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  
WYGODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  

DO PRZEWOZU PRODUKTOW 
NAFTOWYCH

Bonus na start $5,000
Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu

Srednie wynagrodzenie $450 na dzien
Wymagane posiadanie CDL,  

2-letnie doswiadczenie
HAZMAT konieczny

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  

ALUMINIOWE OKNA  
I SYSTEMY FASADOWE  

Poszukuje pracowników do montażu okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek 

i kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  

poszukuje pracowników na stanowisko: 
kucharza, kelnera i osoby do sprzątania.

Telefon: 215-942-4646

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu 
Telefon: (215) 669-1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.

DOWOLNY ROZKLAD  
GODZIN PRACY

WYMAGANA PODSTAWOWA 
ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike, Levittown, PA

  (267) 499-9999  (267) 632-3653

• Instruktorzy mówiący w języku ukraińskim 
• Testy ELDT w języku ukraińskim 
• Pomoc w zatrudnianiu 

Pierwsza certifikowana ukraińska szkoła przy-
gotowująca zdobycie CDL (Zawodowe Prawo 
Jazdy) w Pensylwanii.
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LAWINA PO WYSTĄPIENIU TUSKA. 
OLIWY DO OGNIA DOLAŁA PROPOZYCJA 

ZE SCENY
- Inwestycje przekroczą ponad 650 mld zł i to jest ostrożny 

szacunek - zapowiedział w poniedziałek Donald Tusk 
podczas konferencji "Polska. Rok przełomu". Zapowiedzi 
premiera wywołały burzliwą dyskusję w sieci. Oliwy do 
ognia dolała propozycja, jaką Tusk złożył prezesowi 
InPostu. Jedni ostrzegają, inni są zdumieni, a jeszcze 
inni polecają się do współpracy - pytanie skierowane do 
Rafała Brzoski wywołało w sieci spore poruszenie.

W poniedziałek w siedzibie Giełdy Papierów 
Wartościowych w Warszawie zorganizowana została 
konferencja prasowa pod hasłem "Polska. Rok przełomu", 
podczas której premier Donald Tusk przedstawił plan 
gospodarczy na najbliższe lata.

- W naszej wizji Polski nowoczesnej, ambitnej, Polski, 
która przegania najbardziej rozwinięte państwa Zachodu, 
jest na przykład to wzmocnienie polskich portów - 
zapowiedział premier.

Przedstawiając plan gospodarczy dla Polski, Tusk mówił 
też m.in. o inwestycjach Google'a i Microsoftu, 180 mld zł 
dla polskiej kolei czy energii i budowie pierwszej elektrowni 
jądrowej. Szumne zapowiedzi już odbiły się szerokim 
echem w sieci.

Wojna w Ukrainie a sytuacja Polski. Ekspert o dużej 
zmianie

Lawina komentarzy po słowach premiera. Brzoska 
polskim Muskiem?

"Jak źle musi być z Tuskiem, że próbuje ponownie 
nabrać Polaków na ten sam numer" - pyta Beata Szydło, 
była premier, a obecnie europosłanka PiS.

Z kolei były premier Mateusz Morawiecki zapowiedział, 
że jest zainteresowany i gotowy do współpracy na takim 
polu:

"Z przyjemnością się spotkam ze środowiskiem 
biznesowym i dołączę do tej inicjatywy. Dialog z 
przedsiębiorcami to podstawa mądrych reform, a polska 
gospodarka potrzebuje zmian, które dadzą firmom 
więcej przestrzeni do rozwoju i konkurowania na rynkach 
międzynarodowych. Czekam na pierwsze propozycje - 
jestem gotów do rozmowy i działania" - napisał Morawiecki.

"Państwo powinno służyć milionom, a nie milionerom. 
Ameryka pokazuje nam jak wielkim niebezpieczeństwem 
jest zapraszanie wielkiego biznesu do współrządzenia" 
- ocenił europoseł Lewicy Robert Biedroń:

Norbert Maliszewski, były szef Rządowego Centrum 
Analiz, porównał to do 100 konkretów rządu. "0 
wiarygodności. Trzeba porównywać jabłka do jabłek, czyli 
podawać proc. PKB. 650 mld w roku 2025 to około 16,5 
proc. PKB. Trzeba podać więcej konkretów, czyli problem 
z komunikacją, albo to jest wydmuszka PR (wystarczy 
porównać stopę inwestycji z poprzednich lat, 0 przełomu)".

"Grupowe zwolnienia, drożyzna, hamowanie kluczowych 
inwestycji i chwiejąca się Koalicja 13 grudnia - to faktycznie 
może być przełomowy rok dla Polski, rok uwolnienia się 
od waszego rządu" - drwi były rzecznik rządu Piotr Müller.

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek Sejmu i lider 
Nowej Lewicy twierdzi, że, nie będzie łatwo, ale "trzeba 
podjąć próbę". "Ja trzymam kciuki" - pisze.

Rzecznik partii Razem Mateusz Merta pisze: 
"Tusk prezentuje właśnie strategię gospodarczą 
rządu no i wychodzi z tego ponura dystopia. PDT w 
centrum strategii stawia deregulację gospodarki, to 
zadanie publicznie przekazuje miliarderowi Brzosce, 
który z uśmiechem podejmuje rękawice. Rozwój dla 
najbogatszych, PO w pigułce". Chodzi o nieoczekiwaną 
propozycję - przygotowania rozwiązań deregulacyjnych 
dla przedsiębiorców, jaką Tusk złożył Rafałowi Brzosce 
prezesowi InPostu podczas spotkania.

"Cosplay Donalda Trumpa w wykonaniu Donalda 
Tuska sięga już granic absurdu. Dziś premier postanowił 

skopiować z Ameryki kretyński i niebezpieczny 
pomysł powierzenia misji deregulacji gospodarki 
najbogatszemu kapitaliście. Za polskiego Elona Muska 
ma robić Rafał Brzoska" - pisze poseł Razem Maciej 
Konieczny.

"Hmmm, jeśli miliarder ma opracować przepisy dla 
przedsiębiorców, to może związki zawodowe przygotują dla 
rządu przepisy dotyczące uznania etatu, oskładkowania 
umów, czasu pracy? Muszę powiedzieć, że dawno nie 
czułem takiego wajbu 2011 roku. Z muskodoładowaniem" - 
komentuje sprawę z Brzoską Michał Danielewski, redaktor 
naczelny OKO.press.

"To mówicie, że wielki przełom Tuska polegał na 
kilkudziesięciu minutach lania wody i próbie cosplayu 
Trumpa, że mu pan Brzoska zrobi PIESEŁ-a (ang. 
DOGE)?" - drwił Radosław Fogiel z PiS.

"Czyli pan premier Tusk zapowiedział, że znany milioner, 
inwestujący we własne media, ma kierować deregulacją 
i zwiększeniem efektywności?" - komentował Jakub Wiech, 
ekspert od energetyki.

"Zmęczony. Zestresowany. Chaotyczny. Czytający z 
kartki. Andrzej Domański. Przyboczny Tuska, który łamie 
prawo nie wypłacając budżetowej subwencji PiS dzisiaj 
jeszcze bryluje na Giełdzie Papierów Wartościowych. Ale 
wie, że skończy przed Trybunałem Stanu" - grzmi poseł 
Janusz Kowalski, udostępniając zdjęcie ministra finansów, 
który przemawiał po Tusku.

"Tusk prosi znanego biznesmena Rafała Brzoskę o 
pomoc w uwolnieniu gospodarki od zbędnych przepisów 
i ograniczeń. Wszystko już było, chciałoby się powiedzieć" - 
zareagował były premier Leszek Miller.

"Wielkie, buńczuczne zapowiedzi, a wyszło wodolejstwo 
i pustka. Brak konkretów. Tusk w trybie 2009 rok 16 lat 
później. Peron mu odjechał" - skomentował Jacek Sasin 
z PiS.

NIE TYLKO PZU? NIEOFICJALNIE: 
SZYKUJĄ SIĘ ZMIANY W SPÓŁKACH 

SKARBU PAŃSTWA

Jak nieoficjalnie ustaliła Wirtualna Polska, w najbliższym 
czasie może dojść do wymiany prezesów i zarządów w 
kilku spółkach Skarbu Państwa. Ministerstwo Aktywów 
Państwowych uznało bowiem, że nadszedł dobry moment 
na przegląd kadr. W kuluarach mówi się, że to efekt 
coraz mocniejszej pozycji byłego premiera i doradcy 
obecnego rządu Jana Krzysztofa Bieleckiego, który 
zaczyna nieformalnie rozdawać karty.

Według naszych ustaleń na liście spółek, w których 
ma dojść do zmian, są: Polska Grupa Energetyczna 
(PGE), KGHM, Orlen, a także Polska Grupa Zbrojeniowa. 
Niewykluczone, że zmiany dotkną również Pocztę 
Polską. Do tej pory ze stanowiskami w najważniejszych 
podmiotach pożegnali się m.in. prezes Totalizatora 
Sportowego Rafał Krzemień, prezes PZU Artur Olech, 
a niedawno prezes Agencji Rozwoju Przemysłu Michał 
Dąbrowski.

Co ciekawe, Artur Olech po odwołaniu go z PZU, 
podkreślił, że "nie zna uzasadnienia tej decyzji" i nie ma 
zamiaru jej komentować. Z jego słów wynika więc, że nie 

tylko rynek, ale również sam odwołany nie poznał przyczyn 
nagłej zmiany na stanowisku prezesa PZU.

Oficjalnie wymiana członków zarządów niektórych 
spółek ma odbyć się w ramach przeglądu kadr przez 
ministra aktywów państwowych Jakuba Jaworowskiego. 
Większość obecnych władz spółek jest kojarzona bowiem 
z poprzednikiem obecnego ministra Borysem Budką, 
który po ubiegłorocznych wyborach do Parlamentu 
Europejskiego przeniósł się do Brukseli.

Po jego odejściu karty w resorcie aktywów rozdawał 
wiceminister, polityk Koalicji Obywatelskiej Robert 
Kropiwnicki. Do czasu. Odkąd Jaworowskiemu zaczął 
doradzać były premier, zaufany człowiek Donalda Tuska 
– Jan Krzysztof Bielecki - pozycja Kropiwnickiego zaczęła 
słabnąć, a nominaci Budki zaczęli obawiać się o utratę 
swojego stanowiska.

Będzie bunt w rządzie? "Nie oddadzą ani stołeczka"
- Drogi Bieleckiego i Jaworowskiego zaczęły się 

"przecinać", kiedy ten pierwszy został szefem Rady 
Gospodarczej przy premierze Tusku 15 lat temu, 
a Jaworowski pracował jako radca w Biurze Rady 
Gospodarczej przy Prezesie Rady Ministrów, a później 
w Departamencie Analiz Strategicznych Kancelarii 
Prezesa Rady Ministrów. Bielecki miał polecić premierowi 
Tuskowi Jaworowskiego na stanowisko ministra aktywów 
państwowych – mówi nam anonimowo osoba z otoczenia 
Kancelarii Premiera.

Z kolei drugi nasz informator mówi, że Bielecki nie 
jest zwolennikiem rozstrzygnięć w komisji ITRE w 
Parlamencie Europejskim, na której czele stoi Borys 
Budka (zastąpił w niej jako przewodniczący Jerzego 
Buzka – przyp. red). Komisja ITRE jest odpowiedzialna 
za politykę przemysłową, badania i innowacje, 
przestrzeń kosmiczną, energię i zastosowanie nowych 
technologii. Ma odegrać ważną rolę w ciągu najbliższych 
lat w zwiększeniu konkurencyjności Europy na arenie 
międzynarodowej.

- Jest jakaś wojna w Ministerstwie Aktywów 
Państwowych, bo 2-3 razy w tygodniu dowiadujemy się, 
że będziemy odwołani, bo Jan Krzysztof Bielecki kazał. 
A jeśli się nic nie wydarzy, pod koniec tygodnia dostajemy 
informację, że w przyszłym tygodniu nas odwołają. To 
samo słyszymy z miasta – mówi nam jeden z menadżerów 
z władz spółki skarbu państwa.

W podobnym tonie wypowiadali się rozmówcy materiału 
w "Business Insider".

- Z prezesami największych spółek jest tak, że dopóki nie 
stracą pracy, to właściwie o każdym można spekulować, że 
siedzi na gorącym krześle i w każdej chwili może polecieć. 
Historia zna przypadki, kiedy w trakcie głosowania rady 
nadzorczej nad odwołaniem kogoś nagle dzwonił telefon 
przewodniczącego i decyzja się zmieniała –  mówi 
informator "Business Insider".

Z kolei rozmówca z rządu, uważa, że są już wytypowani 
członkowie zarządów oraz rad nadzorczych w kilku 
największych spółkach Skarbu Państwa, którzy mogą w 
najbliższych tygodniach pożegnać się ze stanowiskami".

"Jeśli to się nie wydarzy relatywnie szybko, to im bliżej 
wyborów prezydenckich, tym mniej będzie przestrzeni 
na ruchy, które będą powodowały lawinę spekulacji 
medialnych albo jakieś walki frakcji w obozie władzy – 
mówi rządowe źródło.

Na razie górą jest Bielecki, który podczas poniedziałkowej 
prezentacji planu gospodarczego rządu Donalda Tuska na 
Giełdzie Papierów Wartościowych siedział w pierwszym 
rzędzie. Z kolei Borys Budka pod koniec stycznia stracił 
swojego zaufanego człowieka, Michała Dąbrowskiego 
prezesa Agencji Rozwoju Przemysłu. Nieoficjalnie może 
go zastąpić Konrad Miterski, człowiek ministra Jakuba 
Jaworowskiego. W kuluarach mówi się, że w grze jest 
również Radosław Niedzielski, obecny wiceprezes ARP 
związany z prawicowym Klubem Jagiellońskim.
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FIRMY JUŻ SZUKAJĄ POLAKÓW DO 
ZBIORÓW SZPARAGÓW. MOŻNA NIEŹLE 

ZAROBIĆ
Gospodarstwa rolne i agencje pośrednictwa już rozpoczęły 

rekrutacje pracowników do pracy przy zbiorach szparagów w 
Szwajcarii, Niemczech i Holandii. Sprawdziliśmy, ile można 
zarobić, pracując sezonowo za granicą przy zbiorach.

Sezon na szparagi zaczyna się pod koniec marca 
i trwa do połowy czerwca. Nic więc dziwnego, że wielu 
plantatorów już zaczęło rozglądać się za kadrą sezonową, 
która pomoże przy zbiorach. W serwisach z ofertami pracy 
można znaleźć m.in. ogłoszenia gospodarstw z Niemiec, 
Holandii i Szwajcarii. Porównaliśmy je ze sobą, by spraw-
dzić, gdzie Polacy mogą zarobić najwięcej.

Praca sezonowa w Niemczech i Holandii. Ile płacą przy 
zbiorach szparagów?

W Niemczech pracownikom sezonowym zatrudnionym 
przy zbiorach szparagów najczęściej proponuje się od 
12,42 do 12,84 euro brutto za godzinę (około 52-54 zł). 
Przy pracy w systemie 8-godzinym 6 dni w tygodniu przez 
4 tygodnie można więc zarobić w przybliżeniu od 10 do 
10,3 tys. zł brutto.

Pośrednicy rekrutujący do pracy w Niemczech, podkre-
ślają w ogłoszeniach, że zarobki są zależne od przepraco-
wanych godzin - im będzie ich więcej, tym wypłata wyższa. 
Ponadto oferują płatne zakwaterowanie - najczęściej w 
dwu- lub trzyosobowych kontenerach mieszkalnych. Za-
trudnienie odbywa się na podstawie sezonowej umowy o 
pracę, podpisywanej zaraz po przyjeździe. Doświadczenie 
i znajomość języka nie są wymagane, ale mile widziane.

Wyższe stawki proponuje agencja szukająca osób do 
pracy w Holandii przy sortowaniu szparagów. Jest to praca 
na akord, a stawka godzinowa wynosi 14 euro, czyli w 
przeliczeniu 58,9 zł. Ośmiogodzinna dniówka wyniosłaby 
więc 471,2 zł. Firma pobiera tygodniowo 70 euro (około 
294,7 zł) za zakwaterowanie.

Zbieranie szparagów. Rolnik ze Szwajcarii płaci naj-
więcej

Najwięcej zarobić przy zbiorach szparagów można 
w Szwajcarii. W jednym z serwisów znaleźliśmy ogłoszenie 
zamieszczone nie przez agencję pośrednictwa pracy, a 
przez rolnika, który prowadzi gospodarstwo Trüllikon w 
kantonie Zurych. Poszukuje on 2-4 osób, które pomogą 
mu podczas zbiorów w kwietniu i maju. Oferuje 3450,00 
CHF brutto, czyli w przeliczeniu około 15,4 tys. zł. Istnieje 
możliwość zakwaterowania na terenie gospodarstwa, 
znajomość niemieckiego mile widziana.

KRAJE BAŁTYCKIE WSTRZYMAŁY 
PRZEPŁYW ENERGII Z ROSJĄ. "POLSKA 

MA W TYM UDZIAŁ"
"Kończy się okres, kiedy energia mogła być narzędziem 

szantażu czy wpływu na region ze strony Rosji. Polska 
ma w tym swój ważny udział"- napisała w sobotę ministra 
klimatu i środowiska Paulina Henning-Kloska, komentu-
jąc odłączenie sieci elektroenergetycznych Litwy, Łotwy 
i Estonii od systemu Rosji i Białorusi.

Litwa, Łotwa i Estonia wstrzymały w sobotę rano wszel-
kie przepływy energii elektrycznej na połączeniach z Rosją 
i Białorusią. Sieci trzech krajów pracują obecnie w tzw. 
trybie izolowanej wyspy.

"Mamy niezwykle ważny geopolitycznie weekend dla Eu-
ropy Środkowo-Wschodniej. Kraje Bałtyckie zyskują pełną 
energetyczną niepodległość!" - napisała Henning-Kloska 
w serwisie X. Podkreśliła, że do piątku systemy przesyłu 
energii elektrycznej Litwy, Łotwy i Estonii stanowiły część 
systemu stworzonego w czasach Związku Radzieckiego, 
zarządzanego z Rosji.

"Jutro zostaną zsynchronizowane z Europą kontynen-
talną. To historyczny moment. Kończy się okres, kiedy 
energia mogła być narzędziem szantażu czy wpływu 
na region ze strony Rosji. Polska ma w tym swój ważny 
udział" - stwierdziła ministra.

Doprecyzowała, że "inwestycje pod synchronizację 
były finansowane przy udziale UE a wszelkie opłaty 
dotyczące energii są ujęte w jej cenie. Import i eks-
port energii odbywa się na zasadach rynkowych. 
Polska oczywiście jest ważnym elementem systemu 
bo jesteśmy elementem systemu energetycznego 
kontynentalnej Europy, dotychczas można powiedzieć 
granicznym."

 Kraje bałtyckie mają połączenia stałoprądowe m.in. 
z Polską

Z informacji, przekazywanych przez operatorów prze-
syłowych krajów bałtyckich wynika, że w sobotę o godz. 
8.09 polskiego czasu ustały przepływy energii o charak-
terze technicznym między Rosją i Estonią. Wcześniej 
przepływ energii z Rosją wstrzymała Łotwa, a przed godz. 
7 polskiego czasu Litwa - na połączeniach z Białorusią 
i Obwodem Królewieckim.

Zgodnie z planem całej operacji, kontrolę częstotliwo-
ści w sieciach przejęli operatorzy przesyłowi z krajów 
bałtyckich: Litgrid, AST i Elering, co oznacza odłącze-
nie się od poradzieckiego systemu IPS/UPS i kontroli 
częstotliwości obszaru BRELL w Moskwie. Z danych 
bałtyckich operatorów wynika, że częstotliwość utrzy-
muje się w normie.

Oprócz własnych zasobów w czasie pracy w trybie 
izolowanej wyspy kraje bałtyckie mają do dyspozycji 
połączenia stałoprądowe z Polską, Szwecją i Estonią, z 
których mogą korzystać w razie potrzeby.

Ostateczna synchronizacja z sieciami kontynental-
nej Europy (CESA - Continental Europe Synchronous 
Area) ma nastąpić w niedzielę wczesnym popołudniem 
polskiego czasu za pośrednictwem połączenia LitPol 
Link, które stanie się wtedy linią synchroniczną. W 
ceremonii przyłączenia Litwy do systemu przesy-
łowego Europy kontynentalnej CESA (Continental 
Europe Synchronous Area) weźmie udział prezydent 
Andrzej Duda. 

NIEMIECKI INWESTOR ODWIEDZIŁ 
WARSZAWĘ. "CHCIAŁBYM, ŻEBY NIEMCY 

SIĘ NAUCZYLI"
"To nie jest postsowiecki obraz, który wciąż ma więk-

szość ludzi z Zachodu, to eurostolica pędząca ku przy-
szłości" - napisał o Warszawie w mediach społecznościo-
wych znany niemiecki inwestor w dziedzinie sztucznej 
inteligencji Ole Lehmann. Po podróży biznesmen podzielił 
się kilkoma spostrzeżeniami na temat modernizacji 
stolicy, czystości, płatności zbliżeniowych i... polskich 
pierogów. 

Niemiecki inwestor w zeszłym tygodniu, po wielu la-
tach planów, odwiedził Warszawę. "To, co tam odkryłem, 
sprawiło, że zacząłem wątpić we wszystko" - napisał Ole 
Lehmann na platformie X. W opublikowanym poście inwe-
stor z zakresu sztucznej inteligencji przedstawił dziewięć 
obserwacji dotyczących współczesnej Polski, które go 
"zszokowały".

Niemiecki inwestor odwiedził Warszawę. Wymienił 
wiele zalet

Niemiecki inwestor w opublikowanym wpisie zwrócił 
uwagę na imponujący poziom modernizacji Warszawy. "To 
nie jest postsowiecki obraz, jaki ma większość mieszkań-
ców Zachodu, to stolica Europy pędząca ku przyszłości" 
- zachwalał Lehmann.

Przyjezdny docenił czystość i porządek, które panują 
w stolicy. Zwrócił także uwagę na wysoki poziom bezpie-
czeństwa w największym polskim mieście. 

Zdziwiły go jednak wysokie koszty życia panujące w 
Polsce. "Spodziewałem się cen typowych dla Europy 
Wschodniej, a okazało się, że ceny za posiłki i apartamenty 
są podobne do tych w Berlinie" - napisał na X. W jego 
ocenie, nie jest to do końca zrozumiałe, ponieważ "prze-
ciętny Polak" zarabia mniej więcej 1/3 tego co Niemcy. "A 
mimo tego jakoś sobie radzą" - zauważył.

Wśród zalet płatności bezgotówkowe i... polskie pierogi
Pozytywnie zaskoczyła go szeroka dostępność płatności 

bezgotówkowej. "Polska w pełni wdrożyła gospodarkę cy-
frową. Gotówka? Tu nie ma gotówki. Wszystko, od biletów 
tramwajowych po uliczne jedzenie, można opłacić kartą 
lub telefonem" - napisał niemiecki inwestor. "Chciałbym, 
żeby Niemcy nauczyli się stąd czegoś o nowoczesnych 
systemach płatniczych" - dodał.

Swoje dwa zdania dorzucił także w kwestii branży 
gastronomicznej. Według niego "obsługa jest wyjątkowo 
powolna i obojętna". "Nie spodziewaj się entuzjazmu na 
miarę Ameryki. [...] Choć może jest to bardziej autentyczne 
niż wymuszona wesołość" - stwierdził.

Największe wrażenie na Lehmannie zrobiły jednak pie-
rogi. "Zamówiłem pierogi z jagnięciną i wołowiną. Jeden 
z najlepszych posiłków, jakie jadłem. Tak ciepłe i sycące, 
idealne jedzenie na zimę" - zachwalał niemiecki inwestor.

WIELKA WYGRANA W EUROJACKPOT. 
PODATEK TO NIEMAL PÓŁ MILIONA 

ZŁOTYCH
Polska ma nowego milionera, ale zanim pieniądze 

trafią do jego rąk, musi zapłacić gigantyczny podatek. 
Powodem jest fakt, iż ponad 4,5 mln zł, które zostanie 
wypłacone szczęśliwcowi to pieniądze pochodzące w 
wygranej na loterii. Totalizator Sportowy w oficjalnym 
komunikacie potwierdził, że tym razem rozbita została 
kumulacja w Eurojackpot. Podatek od wygranej wyniesie 
około 452 071,53 zł.

Lista polskich milionerów właśnie się wydłużyła. Totali-
zator Sportowy w specjalnym komunikacie poinformował 
o wyjątkowym szczęściu jednego z graczy Eurojackpot. 
Polak dostanie prawdziwą fortunę.

Wielka wygrana na loterii, Polak został milionerem
Zaledwie kilka chwil losowania w Eurojackpot wystar-

czyło, aby Polak został milionerem. Totalizator Sportowy 
ujawnił, że w piątek (07.05) w losowaniu jeden z graczy 
trafił wygraną II stopnia (5+1). Główną wygraną gwaran-
towałoby skreślenie następujących liczb: 15, 17, 27, 33, 
45 oraz 5 i 9.

Niemniej nawet wygrana II stopnia (5+1) w Eurojackpot 
pozwoli na to, aby gracz nie musiał już pracować i zarabiać 
pieniędzy na życie. Dzięki skreśleniu właściwych liczb 
wygrał on aż 4 520 715,30 zł.

Zwycięski kupon zakupiony został w kolekturze Lotto 
w Siedlcach (województwo mazowieckie) przy ul. Party-
zantów 16b. "To najwyższa wygrana w Eurojackpot, jaka 
dotychczas padła w tym mieście. Gracz zdał się na swoje 
szczęście i sam wybrał liczby na kuponie" - przekazał 
w specjalnym komunikacie Totalizator Sportowy. Mimo 
wielkiej wygranej trzeba pamiętać o obowiązkach i prawie 
ciążącym na zwycięzcy.

Jeszcze nie dostał pieniędzy, a już musi zapłacić po-
datek

Gracz, który wygrał w Eurojackpot ponad 4,5 mln zł, 
zapłaci gigantyczny podatek. Powodem są przepisy sta-
nowiące, iż od każdej wygranej powyżej 2280 zł konieczne 
jest uiszczenie obowiązkowej daniny wynoszącej 10 proc. 
wygranej. 

Oznacza to, że podczas wypłacania wygranej 
przez Totalizator Sportowy, kwota, jaka faktycznie tra-
fi do gracza, zostanie pomniejszona. Zamiast 4 520 
715,30 zł, do jego kieszeni trafi 4 068 643,77 zł. W 
ramach podatku od wygranej potrącone zostanie zatem 
452 071,53 zł, czyli niemal pół miliona złotych. Należy 
również pamiętać, że chociaż Eurojackpot to gra o 
zasięgu europejskim, to gracze z Polski nie dostaną 
przelewu w obcej walucie. 

"Wypłata wszystkich wygranych, których wartość w EUR 
jest równa lub wyższa niż 10 000 000 EUR wypłacane są 
w EUR. Na życzenie osoby grającej wypłatę wygranej mo-
żemy zrealizować w PLN. Wypłata pozostałych wygranych 
realizowana jest w PLN" - wyjaśnia Totalizator Sportowy.
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ROK TEMU POWOŁANO SPECJALNY 
ZESPÓŁ DS. FUNDUSZU KOŚCIELNEGO. 

"SPOTKAŁ SIĘ DWA RAZY"
9 lutego 2024 r. odbyło się inauguracyjne posiedzenie po-

wołanego przez premiera Donalda Tuska Międzyresortowego 
Zespołu ds. Funduszu Kościelnego, któremu przewodniczy 
wicepremier i minister obrony narodowej Władysław Kosi-
niak-Kamysz. Z tej okazji postanowiliśmy sprawdzić, co do 
tej pory udało się wypracować, a także czy obecny rząd ma 
już pomysł na to, jak w przyszłości miałyby wyglądać relacje 
państwa z Kościołem i innymi związkami wyznaniowymi.

O tym, że Fundusz Kościelny zniknie albo zostanie 
zreformowany, a relacje na linii państwo-Kościół zostaną 
wypracowane na nowo, jeszcze podczas kampanii par-
lamentarnej z 2023 r. mówiło wielu polityków obecnego 
obozu rządzącego. W ustaleniach programowych "Koalicji 
15 października" znalazł się punkt poświęcony rozdziałowi 
Kościoła od państwa. "Strony koalicji zgodnie potwierdzają, 
że niezbędny jest rozdział Kościoła od państwa, oparty 
na zasadach wzajemnej niezależności oraz bezstronności 
państwa w sprawach przekonań religijnych i światopoglą-
dowych" - czytamy na stronie kancelarii premiera. 

Fundusz Kościelny miał zniknąć. W tym celu powołano 
specjalny zespół

9 lutego 2024 r. odbyło się inauguracyjne spotkanie spe-
cjalnego zespołu, który miał pracować nad koncepcją zmia-
ny systemu finansowania Funduszu Kościelnego. Podczas 
mającej miejsce tego samego dnia konferencji prasowej 
wicepremier Władysław Kosiniak-Kamysz wyjaśnił, że 
ponad 90 proc. środków z Funduszu Kościelnego dotyczy 
spraw związanych z zabezpieczeniem społecznym osób 
duchownych. "Na dzisiejszym posiedzeniu podzieliliśmy 
się zadaniami. Każdy z członków zespołu ma przedstawić 
propozycje koncepcji, od tej od której wychodzimy, czyli 
od rozważenia koncepcji odpisu podatkowego" - mówił 
wówczas minister obrony.

Co się zmieniło w rok? Choć w ciągu ostatnich miesięcy 
wielu polityków obozu rządzącego, w tym m.in. marszałek 
Sejmu Szymon Hołownia czy wicepremier, minister cyfry-
zacji Krzysztof Gawkowski, wyrażało poparcie dla wypra-
cowania nowych rozwiązań, to nadal nie doczekaliśmy się 
konkretów. Wiemy natomiast, że w 2025 r. do Funduszu 
Kościelnego ma trafić ponad 272,6 mln zł. Pierwotnie na 
ten cel planowano przeznaczyć 275 mln zł, jednak podczas 
posiedzenia sejmowej Komisji Mniejszości Narodowych 
i Etnicznych wiceszef resortu spraw wewnętrznych Tomasz 
Szymański poinformował o przeznaczeniu ponad 3 mln zł 
z tej kwoty na rzecz mniejszości narodowych i etnicznych. 
W budżecie państwa na 2024 r. na Fundusz Kościelny 
przeznaczono 257 mln zł, a w 2023 r. 216 mln zł. 

Do tej pory odbyły się dwa spotkania. "Członkowie nie 
pobierają wynagrodzeń"

Chcąc uzyskać więcej informacji w sprawie prac Między-
resortowego Zespołu ds. Funduszu Kościelnego, mając 
na uwadze to, że jego przewodniczącym jest Władysław 
Kosiniak-Kamysz, skontaktowaliśmy się z biurem praso-
wym Ministerstwa Obrony Narodowej (MON). Zapytaliśmy 
m.in. o to, jakie założenia do tej pory udało się wypraco-
wać, ile osób bierze udział w pracach zespołu, a także 
ile posiedzeń zostało zwołanych do tej pory.

MON przekazało, że w Międzyresortowym Zespole 
ds. Funduszu Kościelnego zasiada m.in. przewodniczą-
cy, Władysław Kosiniak-Kamysz, minister finansów lub 
wyznaczony przez niego sekretarz albo podsekretarz 
stanu, minister spraw wewnętrznych i administracji albo 
wyznaczony przez niego sekretarz albo podsekretarz 
stanu oraz minister rodziny, pracy i polityki społecznej 
albo wyznaczony przez niego sekretarz albo podsekretarz 
stanu. - W pracach Zespołu problemowego uczestniczy 16 
osób powołanych przez członków Międzyresortowego Ze-
społu ds. Funduszu Kościelnego - czytamy w odpowiedzi 
przesłanej Interii 20 stycznia przez wydział prasowy MON.

- Prace Międzyresortowego Zespołu ds. Funduszu Ko-
ścielnego są na etapie analizy dokumentu zawierającego 
kilka wariantowych propozycji rozwiązań wypracowanych 
przez zespół problemowy. Obecnie nie można przesądzić 
o kształcie ostatecznej propozycji rozwiązań - podkreśliło 
biuro prasowe MON. - Dotychczas Międzyresortowy Ze-
spół ds. Funduszu Kościelnego spotkał się dwa razy, a 
zespół problemowy odbył cztery posiedzenia. Członkowie 
zespołu nie pobierają wynagrodzeń - dodano.

Próbowaliśmy skontaktować się również z przewod-
niczącym Międzyresortowego Zespołu ds. Funduszu 
Kościelnego, wicepremierem Władysławem Kosiniakiem-
-Kamyszem, jednak nie uzyskaliśmy odpowiedzi na zadane 
przez nas pytania. 

To nie pierwsza próba zlikwidowania Funduszu Ko-
ścielnego

Fundusz Kościelny powstał na mocy ustawy z 20 mar-
ca 1950 r. o przejęciu przez państwo dóbr martwej ręki, 
poręczeniu proboszczom posiadania gospodarstw rolnych 
i utworzeniu Funduszu Kościelnego. Fundusz miał być formą 
rekompensaty dla Kościołów i innych związków wyznanio-
wych za przejęte od nich przez państwo nieruchomości. 
Obecnie z Funduszu Kościelnego korzystają wszystkie 
działające legalnie w Polsce związki wyznaniowe. 

To nie pierwszy raz, kiedy władza chce zlikwidować tę 
unikalną instytucję finansową. PAP podaje, że w latach 
2012-2013 trwały prace, które skończyły się przygotowa-
niem roboczego projektu i umowy między Konferencją 
Episkopatu Polski a rządem RP. Choć projekt został przed-
stawiony do konsultacji społecznych, to prace przerwano 
i ich nie wznowiono.

DYPLOMATYCZNE OTWARCIE ROKU. 
CELE POLSKI: BEZPIECZEŃSTWO I 

KONKURENCYJNOŚĆ
Bezpieczeństwo państwa i konkurencyjność gospo-

darki - na te priorytety dla Polski wskazywano podczas 
Dyplomatycznego Otwarcia Roku. W czwartek 6 lute-
go odbyła się jubileuszowa, 10. edycja spotkania, które 
zgromadziło ambasadorów wielu państw, przedstawicieli 
rządu, samorządów, państwowych instytucji oraz przed-
siębiorców. Wydarzenie odbyło się w czasie, gdy Polska 
objęła prezydencję w Radzie UE, a Donald Trump został 
ponownie wybrany na prezydenta USA.

- Hasłem polskiej prezydencji jest bezpieczeństwo i taki 
też jest nasz priorytet. Mówimy o bezpieczeństwie w siedmiu 
wymiarach: zewnętrznym, wewnętrznym, informacyjnym, 
ekonomicznym, energetycznym, zdrowotnym i żywnościo-
wym. (...) Bezpieczeństwo i konkurencyjność - to są hasła, 
które powinny towarzyszyć przez najbliższe pół roku całej 
UE. (...) Prezydencja nie jest celem samym w sobie, jest 
narzędziem do tego, żeby zmienić politykę całej UE po to, 
żeby była bardziej konkurencyjna, bardziej sprzyjała przed-
siębiorczości - podkreślał w przemówieniu do uczestników 
wydarzenia Adam Szłapka, minister ds. UE.

"Samorządy wspierają rozwój przedsiębiorczości"
Adam Struzik, marszałek województwa mazowieckiego 

wskazywał, że z punktu widzenia samorządu rozwój go-
spodarczy, inwestycje własne i zagraniczne są kluczowe 
dla konkurencyjności.

- Spotkanie ma służyć pokazaniu potencjału naszych 
województw, miast, gmin. (..) Rok 2025 to 35. rok odro-
dzonych samorządów w Polsce i 26. rok funkcjonowania 
silnych regionów. To właśnie w samorządach nastąpił ol-
brzymi postęp cywilizacyjny. To samorządy wspierają rozwój 
przedsiębiorczości, wykorzystują w znacznym stopniu środki 
pochodzące w ramach polityki spójności z UE, kreują też 
42 proc. inwestycji publicznych - zwracał uwagę.

Mirosław Czekaj, prezes Banku Gospodarstwa Krajo-
wego podkreślał, że Dyplomatyczne Otwarcie Roku to 
"kluczowe spotkanie osób i instytucji, które są zaintere-
sowane rozwojem".

- BGK to polski bank rozwoju, który od 100 lat ma jedną, 
niezmienną misję - wspieranie rozwoju gospodarczego, 
społecznego Polski. Ta misja jest realizowana w tym 
kierunku, żeby zysk dla banku nie był tu kryterium, tylko 
wspieranie rozwoju. Stąd też wynikają nasze priorytety, 
które nakreślone są też przez polski rząd, przez kierunki 
związane z realizacją zadań w ramach UE - wyjaśniał.

Jako najważniejsze obecnie zadania BKG Czekaj wy-
mienił m.in. finansowanie transformacji energetycznej, 
modernizację armii czy budownictwo społeczne.

- Ułatwiamy dostęp do finansowania nawet w takich 
sytuacjach, kiedy przedsiębiorcy mają ograniczone możli-
wości, np. zabezpieczania kredytów, wspieramy działania 
eksportowe - wskazywał.

Wiceminister spraw zagranicznych Andrzej Szejna ocenił, że 
ten rok będzie dla polskiej prezydencji "trudnym wyzwaniem".

- Dzisiejsza sytuacja w Ukrainie, ataki terrorystyczne 
Rosji i ataki rosyjskich służb na naszą infrastrukturę są 
na porządku dziennym. Jakiej zatem Europy potrzebu-
jemy, jakiej UE, jakich stosunków transatlantyckich? Po 
pierwsze, potrzebujemy Europy solidarnej, po drugie Eu-
ropy, w której przemysł zbrojeniowy jest silny (...) Polska 
dyplomacja jest dyplomacją ekonomiczną, ale w nowych 
warunkach - podkreślił.

"Musimy chronić nasz biznes, nie tylko ten polski ale 
ten europejski"

Obecny na spotkaniu Michał Jaros, minister rozwoju 
i technologii podkreślał, że kwestia bezpieczeństwa pol-
skich przedsiębiorstw, oparta na zdrowej, równej rywalizacji 
jest kluczowa dla rozwoju państwa.

- Możemy konkurować z innymi firmami ale na równych 
zasadach, nie z firmami które są subsydiowane. Konku-
rencja musi być zdrowa, niestety w wielu przypadkach 
widzimy, że tak nie jest. Musimy chronić nasz biznes, nie 
tylko ten polski ale ten europejski - mówił Interii Biznes. 
Dodał, że istotne jest również otwieranie nowych rynków 
zbytu. - Trzeba szukać tych miejsc, w których polskie 
produkty mogą sobie dobrze poradzić (...). To jest dla nas 
dzisiaj sprawa najważniejsza - wskazał.

Marek Kłoczko, prezes Krajowej Izby Gospodarczej 
przekonywał, że obecny rok jest i będzie szczególny dla 
biznesu.

- Po dojściu do władzy w USA prezydenta Trumpa, świat 
się na pewno zmieni. Unia się też musi zmienić i to jest 
rola jakby polskiej prezydencji. (...) W ogóle świat ulega 
przetasowaniu jak w każdej rewolucji, a my żyjemy od lat 
20 w czasach rewolucji technologicznej, co oznacza, że ci 
co pójdą do przodu dadzą sobie radę, będą wygranymi, a 
ci którzy się opóźnią - nie zauważą zmian albo nie potrafią 
na nie zareagować - zostaną przegranymi - wskazywał, 
licząc na obecność Polski wśród grona wygranych.

"Przepisy powinny być bardziej proprzedsiębiorcze"
Jak wskazywał Konrad Wojnarowski, wiceminister 

funduszy i polityki regionalnej pierwszy miesiąc polskiej 
prezydencji w UE można opisać jako "dobry dialog z 
instytucjami europejskimi i przedsiębiorcami".

- Wiemy że zniwelowanie zbędnych przepisów jest 
bardzo ważne, wiemy, że powinny być one bardziej 
proprzedsiębiorcze po to żeby budować nie tylko polską 
przedsiębiorczość, ale także polską gospodarkę i przede 
wszystkim postawić na inwestycyjne rozwiązania - ocenił. 

Zdaniem Rafała Żelaznego, prezesa KSSE, blokadą dla 
inwestycji w Polsce jest zarówno sytuacja geopolityczna, 
jak również środowisko wysokich stóp procentowych. Z 
drugiej strony, jak wskazał, mamy narzędzia, które do 
inwestycji zachęcają.

- Takim instrumentem jest zwolnienie podatkowe, które 
wynosi od 40 proc. - dla dużych firm do 60 proc., jeśli 
mówimy o firmach mikro z wielkości osiągniętego zysku 
- tłumaczył. I dodał,  ze obecnie rośnie udział kapitału 
zagranicznego w Polsce. - Wartościowo to jest mniej 
więcej pół na pół, bo firmy zagraniczne inwestują po 
prostu więcej - wyjaśnił.
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PRACA PRZY FARMACH WIATROWYCH 
NA BAŁTYKU WRE. SWÓJ WKŁAD MAJĄ 

POLSKIE FIRMY
Equinor i Polenergia otrzymały od bydgoskiej firmy 

Tele-Fonika Kable pierwszą dostawę kabli przeznaczo-
nych na realizację morskich farm wiatrowych Bałtyk 2 
i Bałtyk 3. Postępy widać także w przypadku projektu 
Orlenu - zakończyła się budowa konstrukcji morskich 
stacji elektroenergetycznych dla farmy Baltic Power, 
którą realizowała również polska spółka, Grupa Prze-
mysłowa Baltic, a na morzu zainstalowano już pierwsze 
monopale.

Pod koniec stycznia PGE i Ørsted ogłosiły ostateczną 
decyzję inwestycyjną dla budowy morskiej farmy wiatrowej 
Baltica 2. Prąd ma z niej popłynąć w 2027 roku. To jed-
nak niejedyny projekt offshore, realizowany dla polskich 
odbiorców. Postępy prac widać również w przypadku 
innych inwestorów.

Firma z Bydgoszczy dostarczyła kable dla projektu 
Polenergii

Również pod koniec stycznia w przypadku projektów 
Bałtyk 2 i Bałtyk realizowanych przez Equinor i Polenergia 
prace weszły w kolejny etap - spółki otrzymały pierwszą 
dostawę kabli HV 220kV i EHV 400kV, które zostaną 
przeznaczone do lądowej części inwestycji. Pierwsze 24 
bębny o łącznej masie 310 ton zostały wyprodukowane 
i dostarczone przez polską firmę Tele-Fonika Kable z 
Bydgoszczy. To jednak dopiero początek - plan zakłada 
przekazanie łącznie 198 bębnów, co daje ponad 120 
km kabli.

Za ich instalację odpowie firma Enprom - zarówno 
dla projektu Bałtyk 2 i jak i Bałtyk 3 firma wybuduje linie 
kablowe na lądzie.

"Enprom będzie głównym wykonawcą czterech torów 
kablowych 220 kV o długości ok. 7 km, które połączą 
morskie kable z lądowymi podstacjami elektroener-
getycznymi projektów, oraz dwóch torów 400 kV pro-
wadzących następnie do położonej ponad 6 km dalej 
stacji PSE. Wszystkim odcinkom towarzyszyć będą 
także światłowody telekomunikacyjne." - podano w 
komunikacie.

Polenergia i Equinor zakładają, że - podobnie, jak w 
przypadku PGE - energia z farm wiatrowych trafi do sieci w 
2027 roku. Następnie uruchomiona zostanie farma Bałtyk 
1 - będzie to największa tego typu inwestycja w polskiej 
części Bałtyku. Łącznie wszystkie trzy projekty mają mieć 
moc około 3000 MW. Ma to pozwolić na zasilenie energią 
ponad 4 mln gospodarstw domowych.

Baltic Power ma konstrukcje dla stacji na Bałtyku
W przypadku Baltic Power, czyli morskiej farmy wiatro-

wej Orlenu i Northland Power w styczniu zakończyła się 
budowa konstrukcji morskich stacji elektroenergetycznych. 
Na terenie gdyńskiego zakładu Grupy Przemysłowej Baltic 
jej prezes Adam Kowalski tłumaczył, że projekt składa 
się z dwóch faz. 

- Pierwsza część, to jest część stalowa, z mechanicznym 
wyposażeniem, które stanowi kilkanaście pokładów, na 
których będzie montowane wyposażenie elektroener-
getyczne. My wykonaliśmy część stalową, związaną z 
przygotowaniem do instalacji. Teraz u partnera w Danii 
nastąpi druga faza, która polega na wyposażeniu elek-
troenergetycznym - tłumaczył Kowalski.

Członek zarządu Baltic Power Kamil Kobyliński wyja-
śnił, że stacje elektroenergetyczne będą zlokalizowane 
w okolicach turbin wiatrowych.

- Jest to historyczny krok z różnych powodów. Po 
pierwsze dlatego, że są one wyprodukowane przez polską 
firmę, dla polskiej farmy wiatrowej na morzu, która jest 
realizowana przez Orlen i Northland Power. Po drugie, 
jest to kluczowy element tego projektu, który ma zapew-
nić możliwość wyprowadzenia energii z morskiej farmy 
wiatrowej już w przyszłym roku. Bez tego elementu taka 
produkcja energii jest po prostu niemożliwa - dodał Ko-
byliński.

Każda ze stacji zbudowanych przez Grupę Przemysłową 
Baltic na potrzeby projektu Baltic Power waży około 1,3 
tys. ton i maja wymiary 20 x 40 x 40 metrów. Jak informuje 
Agencja Rozwoju Przemysłu (ARP), prace trwały niemal 
dwa lata, a w szczytowym momencie było w nie zaanga-
żowanych ponad 400 pracowników zakładów należących 
do Grupy Przemysłowej Baltic w Gdańsku i Gdyni.

Na początku lutego na morze ruszyło 11 statków, które 
zainstalowały już 2 z 78 monopali, na których montowane 
będą turbiny wiatrowe. Orlen mówi o "ważnym elemen-
cie nowej strategii" koncernu, który zapewni energię dla 
1,5 mln gospodarstw domowych.

Oprócz PGE, Polenenergii i Orlenu na Bałtyku swo-
je farmy wiatrowe planują postawić RWE oraz Ocean 
Winds. W przypadku pierwszej ze spółek na początku 
grudnia ubiegłego roku uzyskano pozwolenia na budowę 
morskich turbin wiatrowych wraz z wewnętrzną siecią 
elektroenergetyczną i telekomunikacyjną oraz morskiej 
stacji elektroenergetycznej dla morskiej farmy wiatrowej 
RWE F.E.W. Baltic II. Z kolei kilka miesięcy wcześniej, 
we wrześniu Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska w 
Gdańsku wydał dla Ocean Winds decyzję środowiskową 
dla infrastruktury przesyłowej morskiej farmy wiatrowej 
BC-Wind.

BILETY NA POCIĄGI PKP INTERCITY 
BĘDĄ DROŻSZE? JEST STANOWISKO 

SPÓŁKI
PKP Intercity nie planuje wprowadzenia podwyżki cen 

biletów - wynika z przesłanej PAP odpowiedzi rzecznika 
prasowego kolejowego przewoźnika Macieja Dutkiewicza.

"PKP Intercity nie pracuje nad nowymi taryfami" - prze-
kazał PAP rzecznik w odpowiedzi na pytanie, czy PKP 
Intercity planuje w tym roku podwyżkę cen biletów, a jeśli 
tak, to o ile i od kiedy.

Spółka informowała wcześniej, że ceny biletów na 
przejazdy z PKP Intercity kształtowane są dynamicz-
nie, co oznacza, że cena biletu nie jest zależna od 
wyprzedzenia, z jakim jest kupowany, a dostępność 
poszczególnych biletów promocyjnych zależy od po-
pularności danego pociągu. Zatem czasami wystarczy 
wybrać pociąg o nieco mniej popularnej godzinie, by 
kupić dużo tańszy bilet.

PKP Intercity wycofało się z podwyżek cen biletów 
Ostatnio PKP Intercity usiłowało wprowadzić podwyżki 

cen biletów w styczniu 2023 roku. Ceny bazowe biletów 
jednorazowych w pociągach Pendolino wzrosły wtedy 
średnio o 17,8 proc., w pociągach EIC o 17,4 proc., 
a w pociągach TLK/IC średnio o 11,8 proc. Zapowie-
dzianą podwyżkę cen biletów uzasadniono wzrostem 
cen prądu.

Spółka jednak wycofała się ze swojej decyzji na po-
czątku lutego 2023 roku. PKP Intercity wyjaśniło wtedy, 
że powrót do poprzednich cen jest możliwy w związku z 
dodatkowymi działaniami optymalizacyjnymi oraz dzięki 
zwiększeniu rekompensaty w ramach umowy dot. świad-
czenia usług publicznych (PSC, z ang. Public Service Con-
tract). Ówczesny minister infrastruktury Andrzej Adamczyk 
informował wtedy, że w 2023 roku PKP Intercity w ramach 
umowy PSC otrzyma 1 mld 290 mln zł i dodatkowo 575 
mln zł z budżetu.

W roku 2024 PKP Intercity również nie podniosło cen bi-
letów, po tym jak w listopadzie roku 2023 rząd zdecydował 
o zwiększeniu o 6,5 mld z rekompensaty dla przewoźnika 
w latach 2024-2030 za realizację międzywojewódzkich 
kolejowych przewozów pasażerskich W ramach umowy 
PSC. W roku 2024 była to kwota 603 mln zł.

PKP Intercity chce zwiększyć popularność kolei 
Pod koniec grudnia 2020 roku Ministerstwo Infrastruktu-

ry podpisało z PKP Intercity umowę ramową na świadcze-
nie usług publicznych w transporcie kolejowym w zakresie 
międzywojewódzkich i międzynarodowych kolejowych 
przewozów pasażerskich. Wartość umowy wyniosła 21 
mld 91 mln 224 tys. zł.

Przedmiotem tej umowy, zwanej PSC, jest świadczenie 
przez PKP Intercity usług publicznych w zakresie między-
wojewódzkich kolejowych przewozów pasażerskich w 
latach 2021 - 2030. Celem umowy jest zwiększenie udziału 
transportu kolejowego w rynku przewozów pasażerskich 
i dalszy rozwój kolei jako najbardziej ekologicznego środka 
transportu zbiorowego.

PKP Intercity to największy polski operator kolejowy, 
który zapewnia komunikację pomiędzy dużymi miastami 
oraz popularnymi ośrodkami turystycznymi w kraju, a 
także umożliwia podróżowanie po Europie. Pociągi PKP 
Intercity przewiozły w ub. r. 78,5 mln pasażerów, czyli o 
15 proc. więcej niż rok wcześniej i 33 proc. więcej niż w 
roku 2022.

Firma oferuje podróże czterema kategoriami pociągów. 
Twoje Linie Kolejowe (TLK) i InterCity (IC) to połączenia 
ekonomiczne, zaś Express InterCity (EIC) i obsługiwane 
pojazdami Pendolino Express InterCity Premium (EIP) - 
połączenia ekspresowe. Szacunki przewoźnika zakładają, 
że w tym roku zwiększy liczbę przewiezionych pasażerów 
do 88 mln, a w 2030 roku - do 110 mln.

ZMIANY DLA DZIAŁKOWCÓW. 
WPROWADZONO NOWY OBOWIĄZEK

Każdy nowy działkowiec, który uzyskał prawo do użyt-
kowania działki, musi przejść obowiązkowe szkolenie - 
zdecydował Polski Związek Działkowców (PZD). Prawo 
zostało ujęte w statucie ROD i weszło w życie w styczniu. 
Szkolenie jest za darmo i dotyczy właściwego zarządzania 
działką, m.in. gospodarki ściekami i zagospodarowania 
przestrzennego.

Ogródek działkowy musi być użytkowany w sposób 
zgodny z ogólnie przyjętymi zasadami. Wyznaczają je 
wewnętrzne uchwały i regulaminy Rodzinnych Ogrodów 
Działkowych (ROD) oraz Polskiego Związku Działkow-
ców. Właściciele działek często nie przestrzegają zasad 
i wykorzystują przestrzeń ogródków ROD niezgodnie z 
przepisami. 

Działkowcy łamią zasady 
Na działkach powstają nieregulaminowe altany oraz 

zabudowania. Przekraczające dopuszczalne para-
metry domki rekreacyjne, domki gospodarcze, wiaty, 
ogrodzenia i parkany. Zdarza się, że w nielegalnie po-
stawionych konstrukcjach mieszkają działkowcy, mimo 
że zgodnie z deklaracją PZD, ogródek ROD nie może 
być ich stałym miejscem pobytu, a jedynie miejscem 
czasowej rekreacji.

Dlatego Polski Związek Działkowców, w ramach walki 
z nieregulaminowym gospodarowaniem działkami, wpro-
wadził w tym roku zmiany – obowiązkowe szkolenia. Mają 
one zapewnić użytkownikom właściwe przygotowanie do 
korzystania z działek, ograniczyć negatywne zjawiska 
i poprawić funkcjonowanie ROD.

Więcej estetyki i mniej konfliktów
Wprowadzony od tego roku obowiązek obejmuje wszyst-

kich nowych posiadaczy działek. PZD informuje, że szko-
lenia są za darmo i obejmują kilka spotkań. “Wiedza, którą 
tam nabędziesz, naprawdę może ci się przydać i to nie 
tylko w prowadzeniu upraw” - zapewnia PZD.

Zgodnie z postanowieniem, szkolenia obejmą aspekty 
prawne, pozwalające na działanie PZD. Dotyczyć będą 
również dobrych obyczajów i etyki w ramach współużyt-
kowania terenów. Uczestnicy poznają sposoby nowo-
czesnego zagospodarowania działek. Nauczą się utrzy-
mania na nich porządku, a także właściwych rozwiązań 
problemu ścieków, odpadów roślinnych, budowlanych i 
wielkogabarytowych. 

Obowiązkowe szkolenie ma poprawić komfort użytko-
wania działek. Ich właściciele poznają zasady współpracy 
w ramach ROD. Nauczą się też najlepszych sposobów 
zarządzania przestrzenią. Dzięki szkoleniu, ogródki 
mają być bardziej estetyczne. A poznanie zasad ich 
funkcjonowania ma wpłynąć na obniżenie liczby kon-
fliktów sąsiedzkich.
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ANNA GERMAN – JAKI BYŁ JEJ CZŁOWIECZY LOS?

Anna German, a właściwie Anna Wiktoria German-
-Tucholska, urodzona 14 lutego 1936 roku w Urgenczu 
(w sowieckim wówczas Uzbekistanie), to polska pio-
senkarka, kompozytorka oraz aktorka. Większość z nas 
może kojarzyć ją z serialu, w którym w rolę piosenkarki 
wcieliła się polska aktorka z Wileńszczyzny, Joanna Moro. 
Anna German to laureatka festiwali m.in. w Monte Carlo, 
Wiesbaden, Bratysławie, San Remo, Neapolu, Viareggio, 
Cannes. Została dwukrotnie uznana za najpopularniej-
szą polską piosenkarkę wśród Polonii amerykańskiej. 
Zdobyła złotą płytę za „Człowieczy los”, występowała 
w Stanach Zjednoczonych, Kanadzie, Wielkiej Brytanii, 
Australii, Francji, Portugalii, Włoszech, na Węgrzech, w 
Mongolii, NRD, RFN, CSRS oraz ZSRR. Śpiewała w sied-
miu językach: polskim, rosyjskim, niemieckim, włoskim, 
hiszpańskim, angielskim i po łacinie. Z pewnością była 
ona niesamowitą wokalistką, której piosenki wzruszają 
do dzisiaj. Jednak jaki był jej człowieczy los?

Polka, nie Rosjanka
Rosjanie byli zafascynowani Anną German. Nakręcili 

o niej serial i nazwali jej nazwiskiem asteroidę. Artystka 
odmówiła jednak przyjęcia sowieckiego obywatelstwa, po-
mimo tego, że teoretycznie urodziła się w ZSRS. Wyjaśniła 
ona Breżniewowi, że jest Polką, bo to Polska uratowała 
życie jej i matki, gdy jej ojciec został zamordowany. 

Biografia w pigułce
Po tym, gdy ojciec Anny German, Eugeniusz German, 

został zastrzelony przez NKWD, jej matka, Irma Martens, 
wraz z młodą Anią wyjechała do Polski. Zamieszkały we 
Wrocławiu, gdzie Irma została wykładowczynią języka 
niemieckiego, a Anna poszła do szkoły – wtedy nauczyła 
się języka polskiego. Maturę zdała w 1955 r. i rozpoczęła 
studia geologiczne na Uniwersytecie Wrocławskim, zakoń-
czone w 1962 r. obroną pracy magisterskiej pt. „Zdjęcie 
geologiczne okolic Zatonia (Ustronie)”. Od zawsze było 
jednak wiadomo, że największą pasją Anny było śpiewanie 
– za namową koleżanki zgłosiła się na przesłuchania do 
wrocławskiego konkursu Estrada. Młoda piosenkarka do-
stała zaproszenie do udziału w cyklu koncertów, z którymi 
grupa jeździła po miasteczkach i wsiach Dolnego Śląska. 
Zdała też (za drugim podejściem) egzamin na Artystę Es-
trady przed komisją Ministerstwa Kultury – po tym sukcesie 
rozpoczęło się pasmo innych, niesamowicie ważnych 
osiągnięć na festiwalach i konkursach. Szczególnie była 
skomponowana przez Katarzynę Gärtner do tekstu Ewy 
Krzemienieckiej i Aleksandra Wojciechowskiego piosenka 
„Eurydyki”. To właśnie za nią artystka została nagrodzona 
m.in. na Krajowym Festiwalu Piosenki w Opolu w 1964 r. 
i zdobyła II nagrodę na IV edycji festiwalu w Sopocie. Była 
to bardzo ambitna piosenka, Anna German znakomicie 
przechodziła w niej od sopranu do altu, perfekcyjnie 

oddawała nastrój tego utworu. Od tego rozpoczęła się 
jej ogromna kariera. W kwietniu 1966 r. piosenkarka z 
grupą polskich artystów odbyła swoje pierwsze tournée 
po USA i Kanadzie, wystąpiła wtedy m.in. w Carnegie 
Hall. Najbardziej podobały jej się jednak Włochy.

Zakochała się… we Włoszech
14 listopada 1966 r. artystka podpisała w Mediolanie 

trzyletni kontrakt z firmą Discografica Italiana. Anna lubiła 
włoskie melodie, piosenki, teksty, rozkochiwała w sobie 
włoską widownię – we włoskiej prasie ukazywały się 
wywiady przeprowadzane z German i setki entuzjastycz-
nych artykułów o niej. Polka występowała w programie 
telewizyjnym, a w 1967 r. jako pierwsza cudzoziemka 
zaśpiewała na 15. Festiwalu Piosenki Neapolitańskiej. 
Później 27 sierpnia w Forli miała swój pierwszy solowy 
koncert we Włoszech, który niestety zakończył się (pra-
wie) tragicznie. 

Wypadek
Anna German po udanym koncercie miała jechać razem 

z kompozytorem Renato Serio do Mediolanu. Wsiadając 
do samochodu, zmęczona German odetchnęła z ulgą. 
Do oddalonego o 290 km Mediolanu było prawie trzy i pół 
godziny jazdy – miała nadzieję, że wyśpi się, gdy Serio 
będzie prowadził. Jednak zmęczony, mający za sobą 
nieprzespane noce kompozytor zasnął za kółkiem. Ze snu 
wyrwał go przeraźliwy krzyk piosenkarki. Było jednak za 
późno na wyprowadzanie samochodu z poślizgu – siła 
uderzenia była tak ogromna, że wyrzuciła German z fiata 
kilkanaście metrów dalej. Medycy nieprzytomnego Serio 
natychmiast zabrali do szpitala. Miał złamaną nogę i rękę, 
natomiast German ratownicy nie zauważyli. Czekała 
na pomoc całą noc – kiedy w końcu piosenkarka trafiła 
do szpitala, lekarze nie dawali jej szansy na powrót do 
śpiewania. Oceniali, że resztę życia spędzi na wózku 
inwalidzkim. Miała 49 złamanych kości, a do tego straciła 
dużo krwi. Przez wiele miesięcy miała założony gips, 
a przez resztę roku była unieruchomiona. Okazało się 
jednak, że medycy się mylili – rehabilitacja w Polsce 
sprawiła, że piosenkarka wróciła do zdrowia. 

Wielki powrót
Pierwszy koncert Anny German po powrocie na scenę 

był niesamowity. W 1970 r. wystąpiła w Sali Kongresowej, 
gdzie od publiczności dostała owacje na stojąco. Ludzie 
płakali ze szczęścia – jej narzeczony zza kulis też. 

Miłość jak z obrazka
Anna German i Zbigniew Tucholski poznali się we 

Wrocławiu w 1960 r. na basenie. Tucholski przyjechał do 
Wrocławia służbowo. Aby się zrelaksować, poszedł na 
basen, a tam wpadła mu w oko leżąca na kocu i czytająca 
książkę wysoka blondynka. Zbigniew podszedł do niej. 
Zaczęli rozmawiać, a później korespondować. Spotkali się 
w Rzeszowie, gdzie Anna miała swój koncert – od tego 
czasu Zbigniew pojawiał się na każdym jej koncercie z 
bukietem kwiatów, a aby ją zobaczyć chociaż na chwilę, 
czekał pod jej studiem nagrań godzinami. Szybko (już na 
pierwszym spotkaniu w domu rodzinnym) jej się oświad-
czył (jednak podobno German odmówiła, twierdząc, że 
potrzebuje więcej czasu, by go poznać). Przez wiele lat 
pozostawali parą na odległość. Po tragicznym wypadku 
ich związek stał się silniejszy, Tucholski ponownie jej się 
oświadczył, a Anna się zgodziła. Pobrali się 12 lat po 
swoim pierwszym spotkaniu, wesele odbyło się w willi w 
Zakopanem, wzięli w nim udział tylko najbliżsi państwa 
młodych. W 1975 r. Anna German spełniła swoje naj-
większe marzenie – została matką. Miała 39 lat, kiedy na 
świat przyszło jej jedyne dziecko. German na jakiś czas 
zawiesiła swoją karierę, by całkowicie skoncentrować się 
na nowo narodzonym synku, Zbigniewie juniorze. Niestety 
nie dane jej było zbyt długo cieszyć się wytęsknionym 
macierzyństwem.

Choroba
W połowie lat 70. u Anny German wykryto chorobę 

nowotworową. Po wdrożonym leczeniu rak przez dekadę 
pozostawał w remisji. Jednak na początku lat 80. artystka 
ponownie zachorowała – na mięsaka kości. Zmarła 25 
sierpnia 1982 r., pozostawiając synka, kochającego męża 
i przepiękne piosenki. 

42 lat temu, 25 sierpnia 1982 r., zmarła Anna German, 
polska piosenkarka, kompozytorka, o której Rosjanie 
mówią "nasza Ania" - nakręcili o niej serial i nazwali jej 
nazwiskiem asteroidę. Artystka odmówiła przyjęcia oby-
watelstwa sowieckiego, wyjaśniając Breżniewowi, że jest 
Polką, że to Polska uratowała życie jej i matki.

"Niezwykle dobra, szlachetna, życzliwa ludziom i światu, 
a jednocześnie dziecięco bezbronna. Nie miała w sobie 
nic z agresji. Była jakby wygnańcem z chórów anielskich 
skazanym na trudny +człowieczy los+" - ocenił w książce 
Marioli Pryzwan pt. "Tańcząca Eurydyka. Anna German 
we wspomnieniach", Jerzy Ficowski. "Zamiast duszy 
miała muzykę; nie śpiewała, ale grała na swoich strunach 
głosowych jak nikt. To był cudowny instrument o rzadko 
spotykanej doskonałości" - dodał autor wielu tekstów 
śpiewanych przez nią piosenek, m.in. "Bez ciebie nie 
ma mnie", "Daj mi tęczę na niedzielę" i "Najszaleńszego 
szaławiły".

"Wszystko, co w człowieku jest dobre, było w niej" - 
powiedział mąż piosenkarki, Zbigniew Tucholski, w filmie 
dokumentalnym pt. "Anna German" (2012).

"Gdyby człowiek +święty+ był zdefiniowany, to Ania 
zapewne miałaby wszystkie jego cechy. Była oddana 
sztuce, miała wiele niepowtarzalnych, cudownych cech. 
Była zamknięta w sobie, a jednak biło od niej ciepło, do-
broć, spokój" - oceniła Katarzyna Gaertner w rozmowie 
z PAP.Life w 2013 r.

Na estradzie, na której królowała nie tylko z racji wy-
sokości (184 cm wzrostu), często to nie wystarczało 
- potrzebny był jeszcze refleks i dowcip.

W 1967 r. w Viareggio we Włoszech odbierała "Oscara 
della simpatia" - wówczas tę nagrodę publiczności otrzy-
mali też Caterina Valente i Adriano Celentano. Podczas 
koncertu laureatów złośliwy konferansjer demonstracyjnie 
przykucnął przy niej na scenie i zadarłszy głowę, powie-
dział: "No to teraz, przed drugą piosenką, pani nam powie, 
ile metrów sobie mierzy". "Ile metrów to nieważne - ważne, 
że z pewnością jestem wyższa od pana" - odparła German. 
"Wesoły śmiech na widowni był całą moją satysfakcją za 
doznaną krzywdę moralną" - podsumowała incydent w 
swej książce pt. "Wróć do Sorrento?" (1970).

"Wrażliwy na piękno Breżniew wymyślił, żeby ściągnąć 
Annę German z powrotem do ZSRR, w końcu jaka z niej 
Polka? Farbowana! Po koncercie na Łużnikach piosenkar-
kę zaproszono na Kreml i tam dostała propozycję: oby-
watelstwo, mieszkanie, dacza pod Moskwą i samochód. 
Odmówiła. Powiedziała, że jest Polką, Polska uratowała 
życie jej i matki, i tak już zostanie" - mówił Mariuszowi 
Urbankowi reżyser Waldemar Krzystek w wywiadzie pt. 
"Anna German łączy Polaków i Rosjan. Rozmowa z reży-
serem serialu o piosenkarce" ("Polityka, 2013). "Poprosiła 
tylko o możliwość zobaczenia grobu ojca. Ale okazało się, 
że akurat to jest niemożliwe, bo grobu nie ma. Jej ojca, 
jak miliony innych, wrzucono gdzieś do dołu. Została tylko 
ściana budynku NKWD, pod którą go rozstrzelano. Ale w 
końcu dostała odpowiednie przepustki i, już śmiertelnie 
chora, pojechała pożegnać się z ojcem. Wierzyła, że 
cudem jakimś, ale żyje… I zobaczyła tę porytą kulami 
ścianę, a obok stare opony, rdzewiejący samochód, starą 
skrzynkę, śmieci. Dla niej – sacrum, dla nich – profanum, 
normalno" - opowiadał współreżyser serialu "Anna Ger-
man. Tajemnica białego anioła", zrealizowanego przez 
rosyjską telewizję w 2012 r.

KULTURAKULTURA
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SZALENIE GROŹNY PROCEDER W 
POLSCE. ONKOLODZY APELUJĄ DO 

PACJENTÓW
Polskie Towarzystwo Onkologiczne sprzeciwia się dzia-

łalności szarlatanów czy naturopatów, którzy oferują 
niesprawdzone terapie przeciwnowotworowe, narażając 
zdrowie i życie pacjentów. Lekarze onkolodzy opubli-
kowali specjalny apel. To reakcja na pierwszy odcinek 
reporterskiego serialu podcastowego "Szarlatan", który 
opublikowaliśmy w WP.

Ich pacjenci przyjmują suplementy, środek do odroba-
czania kotów, a nawet rozcieńczalnik. Chorzy wierzą w 
nieskuteczne metody, choć sprzedawane są drogo. Dla 
niektórych osób, które zaufały "szarlatanom" i naturopa-
tom, fachowa pomoc przyszła zbyt późno.

W poniedziałek Wirtualna Polska ujawniła niebezpieczny 
biznes Oskara Dorosza. Mężczyzna, który wcześniej han-
dlował w Polsce częściami do aut, a następnie pracował 
w Wielkiej Brytanii, został naturopatą. Od grudniu 2022 
r. zaczął przyjmować chorych i wskazywać im ścieżkę 
leczenia.

Przez jego rady na wyleczenie za pomocą suple-
mentów diety i dziwnych terapii, bez badań, biopsji 
i kontrolowania wzrostu zmian, życie straciła przynaj-
mniej jedna z pacjentek. Guz w piersi rozrósł się, a 
kobieta nie miała już szans na ratunek, gdy pojawiły 
się przerzuty do mózgu.

Stanowisko Polskiego Towarzystwa Onkologicznego
Przypadek pani Ewy nie jest odosobniony, a Dorosz, 

jej naturopata, który nie tylko nie mógł jej wyleczyć, lecz 
swoimi radami zniechęcił ją do skorzystania z prawdziwej, 
często ratującej lub przedłużającej życie terapii, nie jest 
jedynym z takich "uzdrowicieli". WP będzie publikować 
kolejne bulwersujące przypadki działalności, która może 
kosztować ludzi życie.

Po naszej publikacji glos zabiera Polskie Towarzystwo 
Onkologiczne. "PTO z niepokojem obserwuje rosnącą 
popularność metod niekonwencjonalnych w leczeniu 
nowotworów, które nie mają naukowego potwierdzenia 
skuteczności i bezpieczeństwa" - podkreślają lekarze w 
specjalnym oświadczeniu.

"Prowadzone od wielu dekad badania naukowe jedno-
znacznie wskazują, że skuteczność leczenia nowotwo-
rów zależy od wczesnej diagnozy, opartej na badaniach 
obrazowych i histopatologicznych, oraz wdrożenia od-
powiedniego leczenia onkologicznego zgodnie z aktu-
alnymi standardami medycznymi" - wskazują lekarze z 
Polskiego Towarzystwa Onkologicznego, którzy reagują 
po publikacji WP.

Specjaliści zauważają, że osoby stosujące metody 
niekonwencjonalne często odradzają pacjentom pod-
danie się procedurom w ramach onkologii konwen-
cjonalnej. "Przykładem skrajnej nieodpowiedzialności 
jest odradzanie pacjentom zrobienia biopsji, która jest 
podstawą diagnostyki, a jej niewykonanie prowadzi 
do opóźnienia postawienia prawidłowej diagnozy 
oraz rozpoczęcia skutecznej terapii" - podkreślają 
onkolodzy.

Polskie Towarzystwo Onkologiczne zaapelowało do 
pacjentów o zachowanie ostrożności wobec ofert terapii 
niekonwencjonalnych, które są - jak zaznaczyli lekarze 
- "obietnicami bez pokrycia".

Onkolodzy zachęcają do korzystania z rzetelnej wiedzy 
medycznej. Wskazują też, że popularność internetowych 
"uzdrawiaczy" powinna stanowić dla rządzących sygnał, 
iż potrzebne są rozwiązania w celu ochrony i bezpieczeń-
stwa pacjentów onkologicznych.

JEST NOWY SONDAŻ. POWAŻNY 
PROBLEM TUSKA

Z sondażu Instytutu Badań Pollster, przeprowadzone-
go na zlecenie „Super Expressu”, wynika, że 66 proc. 

Polaków negatywnie ocenia stan opieki zdrowotnej pod 
rządami Donalda Tuska. Zadowolonych jest tylko 22 proc. 
respondentów.

Po ponad roku rządów Donalda Tuska Polacy wy-
powiedzieli się w sondażu dotyczącym polskiej służby 
zdrowia. Badania przeprowadził Instytut Badań Pollster 
dla „Super Expressu”.

Badanie pokazało, że większość Polaków jest nieza-
dowolona z obecnej sytuacji w służbie zdrowia. Aż 66 
proc. respondentów oceniło ją negatywnie, a zaledwie 22 
proc. badanych wyraziło zadowolenie z systemu opieki 
zdrowotnej. 12 proc. ankietowanych nie ma zdania na 
ten temat.

Jak zauważył "Super Express", średni czas oczekiwania 
na świadczenia zdrowotne w październiku i listopadzie 
2024 r. wyniósł 4,2 miesiąca. To oznacza, że terminy 
znów się oddalają - nastąpił wzrost o 0,7 miesiąca w 
porównaniu do 2023 roku.

W badaniu zadano respondentom pytanie: "Jak oce-
niasz aktualną służbę zdrowia po roku rządu Donalda 
Tuska?". Zdaniem 66 proc. ankietowanych aktualny stan 
służby zdrowia jest zły.

Sondaż został przeprowadzony w dniach 17-18 stycznia 
metodą CAWI na próbie 1004 dorosłych Polaków. Ankietę 
wypełniali on-line dorośli internauci, reprezentujący różne 
grupy Polaków, mieszkających w miejscowościach o 
różnej liczbie mieszkańców.

IZABELA LESZCZYNA TŁUMACZY SIĘ Z 
ANULOWANEGO KONKURSU. OBIECUJE 

PACJENTOM MILIARDY
Kolejne pieniądze z KPO trafią do Polaków. "Do 

pacjentów popłynie 5,2 mld zł i to nie tylko do najwięk-
szych szpitali onkologicznych, ale także do szpitali 
tych powiatowych" - oświadczyła Izabela Leszczyna 
na antenie TVP Info. Szefowa resortu zdrowia odniosła 
się także do zarzutów związanych z pozbawieniem 
pacjentów onkologicznych 4,2 mld zł z racji anulowa-
nia konkursu, gdzie wyłonione zostały już szpitale. 
Minister zdrowia wskazała, że analiza wykazała, iż nie 
wszystkie podmioty były równo traktowane, a sprawą 
zajmuje się CBA.

Wielkie pieniądze na służbę zdrowia? Izabela Lesz-
czyna była w poniedziałek (10.02) gościem w studio TVP 
Info. Minister zdrowia nie tylko uspokajała pacjentów 
i zapewniała, że już niedługo do szpitali trafią dodatko-
we pieniądze na leczenie, ale odniosła się do zarzutów 
dotyczących anulowania przez nią konkursu, co zdaniem 
polityków PiS pozbawiło osób leczących się onkologicznie 
milionów złotych na lepsze leczenie. "PiS, generalnie 
jedyne co potrafi robić, to się awanturować" - stwierdziła 
ostro Izabela Leszczyna.

Izabela Leszczyna o anulowanym konkursie: "Podmioty 
nie były równo traktowane"

W ubiegłym tygodniu podczas posiedzenia Sejmu jed-
ną z głównych bohaterek dyskusji na sali plenarnej była 
Izabela Leszczyna. Minister zdrowia podczas pojawienia 
się na mównicy sejmowej została zakrzyczana przez 
polityków Prawa i Sprawiedliwości skandujących we-
zwanie do dymisji. Chwilę przed szefową resortu zdrowia 
przemawiała Katarzyna Sójka, poprzedniczka Izabeli 
Leszczyny. Zarzuty wobec minister rządu Donalda Tuska 
wygłosił również poseł Piotr Uruski zarzucając, że "Iza-
bela Leszczyna odebrała 4,2 mld zł polskim pacjentom 
onkologicznym".

"Niedawno anulowany został konkurs na strategiczne 
szpitale onkologiczne, który został rozstrzygnięty w 2023 
r. przez rząd PiS. Środki z Funduszu Medycznego miały 
trafić do 19 kluczowych ośrodków onkologicznych w całej 
Polsce na budowę, modernizację i doposażenie placówek 
ratujących życie i zdrowie pacjentów" - grzmiał z mównicy 
sejmowej polityk.

W poniedziałek (10.02) Izabela Leszczyna odniosła 
się do zarzutów PiS dotyczących anulowanego konkur-
su. Wskazała, że kiedy nowy rząd doszedł do władzy, 
to konieczne było przejrzenie dokumentów, które PiS 
podpisał w ostatnich dniach swojego funkcjonowania. 
Minister zdrowia na antenie TVP Info ujawniła wprost, iż 
Ministerstwo Finansów odmówiło podpisania dokumentów 
związanych z pieniędzmi dla szpitali onkologicznych z 
racji niejasności. Były nimi między innymi różnice między 
programem inwestycyjnym, czyli wnioskiem, a tym, co 
szpital faktycznie chce zrobić. Izabela Leszczyna dodała, 
że analiza wykazała również rozbieżności między kosztami 
a zakresami. Polityczka dodała już na samym początku, 
że nie można mówić o odbieraniu komuś czegokolwiek, 
bo nikt jeszcze niczego nie dostał.

"Po analizie tej dokumentacji było jasne, że podmioty 
nie były równo traktowane. Minister, jako funkcjonariusz 
publiczny, ma nie tylko prawo, a ma obowiązek zgłosić 
to do organów kontrolnych, ponieważ znaleźliśmy tam 
bardzo wiele nieprawidłowości. To jest eufemizm i Cen-
tralne Biuro Antykorupcyjne zawiadomione przeze mnie 
przez 3 miesiące kontrolowało, po czym poinformowało 
mnie, że muszą przedłużyć tę kontrolę" - wyjaśniała 
Izabela Leszczyna. Minister stwierdziła wprost, że "kon-
kurs był nietransparentny" a "wszystkie podmioty muszą 
mieć takie same szanse". To właśnie nieprawidłowości 
i przedłużające się śledztwo CBA jest bezpośrednim 
powodem anulowania konkursu. Niemniej szefowa MZ 
podzieliła się wiadomościami, które ucieszą pacjentów 
w całym kraju.

Będą pieniądze dla szpitali, pacjenci mają zyskać
Podczas rozmowy w TVP Info podniesiona została 

nie tylko kwestia pacjentów onkologicznych, którzy 
zdaniem PiS zostali pozbawieni pieniędzy. Izabela 
Leszczyna podczas rozmowy na żywo podkreśli-
ła, że najbliższe tygodnie to tygodnie upływające 
pod znakiem ogromnych środków finansowych na 
leczenie. 

"W lutym rozstrzygamy konkurs Krajowego Planu 
Odbudowy. (...) Do pacjentów popłynie 5 miliardów 
200 milionów złotych i to nie tylko do największych 
szpitali onkologicznych, ale także do szpitali tych 
powiatowych" - wyjaśniła minister zdrowia, która 
podkreśliła, że to właśnie w mniejszych szpitalach 
w pierwszej kolejności trafiają pacjenci diagnozujący 
chorobę. "W tym roku popłynie nie 4,2 mld zł tylko 
10 mld zł do wszystkich szpitali onkologicznych w 
Polsce, które wezmą udział w konkursie" - podkreśliła 
Izabela Leszczyna.

Konkurs rozstrzygany na koniec lutego to pieniądze 
pochodzące z KPO. Szpitale będą musiały wydać pienią-
dze do połowy 2026 r., jednak minister zdrowia liczy na 
to, iż Polska porozumie się z Komisją Europejską i termin 
zostanie wydłużony do końca przyszłego roku. Szefowa 
MZ zapowiedziała dodatkowo, że w marcu ogłoszony 
zostanie drugi konkurs. 

"Zapewniam wszystkich państwa, że i kryteria, jak 
i później cała procedura oceny będzie transparentna. I na-
prawdę pójdą pieniądze tam, gdzie iść powinny zgodnie z 
kryteriami i nie będzie, że ktoś jest bardziej moim kolegą, 
a ktoś jest mniej, a tak niestety działo się" - powiedziała 
minister. 

"Konkurs, o który PiS tak krzyczy, będzie przeprowa-
dzony w normalnych warunkach i tam nie mamy żadnej 
cezury, że musimy kończyć za rok, bo do 2029 roku 
będzie można realizować (inwestycje - przyp. red.). (...) 
Wprowadzili ustawę o Krajowej Sieci Onkologicznej, 
przy czym nie zrobili nic i musimy to wszystko robić od 
nowa. (...) Po prostu z pieniędzmi publicznymi nie wolno 
tak robić, tam wszystko musi być... ludzie organizujący 
konkurs muszą być jak żona cezara. Naprawdę mówimy 
o miliardach polskich podatników" - mówiła w TVP Info 
Izabela Leszczyna.
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Неделя с 10 по 16 февраля – лучшее время для того, чтобы проявить себя. Энергетический фон периода определяет полнолуние, 
озаряя нас мощной энергией самовыражения, творчества и уверенности. Полнолуние усиливает стремление к признанию, одобрению 
и самореализации, подталкивает нас к смелым шагам, к тому, чтобы сиять без страха осуждения.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Внешние раздражающие обстоятель-
ства подталкивают вас к активным 
действиям, что приведет к неожиданным 
переменам и всплеску страстей в 
сфере партнерства. Усиливаются 
романтические настроения и тяга к 
мечтам.   
   
На этой неделе вас ждут перемены в 
общении с друзьями и коллегами. Вы 
почувствуете прилив сил и амбиций. 
Нестандартные методы помогут 
реализовать скрытые желания. Это 
хорошее время для активных действий 
и рывка в карьере. 

Возможны неожиданные поступления 
или новые идеи по улучшению 
материального положения. В карьере 
возможны интересные предложения, 
но они потребуют смелости и новых 
подходов. Благоприятный психоло-
гический климат на работе и дома.
  
Финансовые вопросы выходят на 
первый план. Обстоятельства на 
работе, бизнесе, деловом партнерстве 
заставляют вас посмотреть на отно- 
шения под другим углом. Однако полно-
луние может подтолкнуть к нелогичным 
поступкам.

В финансах возможны неожиданные 
траты, так что держите бюджет под  
контролем. Полнолуние в вашем знаке  
может создать иллюзию лёгкого зара-
ботка. В личных взаимоотношениях 
будьте готовы к романтическим 
сюрпризам.  

Энергия недели располагает к 
творчеству, романтике и самовы-
ражению. Полнолуние 12-го февраля 
сделает вас более мечтательными и 
чувствительными, что значительно 
улучшит ваши романтические и 
семейные взаимоотношения.

Возможны интересные знакомства, 
поездки или новые проекты. Ваше слово 
будет иметь вес, но важно не переходить 
границы. Хороший момент для улуч-
шения личной жизни, творчества и 
работы с людьми. В карьере возможны 
неожиданные возможности. 

Эта неделя наполнена активным обще-
нием, принесёт перемены, которые в 
перспективе могут открыть новые 
двери. Окружающие могут акценти-
ровать ваши недостатки, что поможет 
вам разобраться в себе. Это хорошее 
время для планирования бюджета.

Финансовая сфера и имущественные 
вопросы выходят на первый план. 
Возможно, придётся принять важное 
решение, связанное с покупкой/продажей 
недвижимости, автомобиля, переездом 
в другой город или страну. Вы на пороге 
перемен.

Вас ждёт неделя, полная домашних забот 
и вопросов, связанных с недвижимостью 
или семьёй. Полнолуние 12-го февраля 
придаст смелости, а достаточно актив-
ный и позитивный энергетический фон 
поможет сгладить острые углы во 
взаимоотношениях с другими.  

Это прекрасное время для знакомств и 
возобновления давних связей, но будьте 
внимательны – не всё так просто, как 
кажется. Новые люди в вашем окружении 
могут предложить вам хорошие 
возможности для решения некоторых 
своих материальных проблем. 

Полнолуние 12-го февраля откроет 
вам дороги к поиску ресурсов для 
самовыражения, даст вам силу 
для решительных шагов. Полезно 
обзаводиться новыми знакомствами. 
Любые сделки, подписание договоров или 
посещение нотариуса пройдут гладко.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. СЕНСОР. 5. СЛУХ. 8. ЕНОТ. 10. УЧАСТОК. 11. ИДИОТ. 12. АТОМ. 14. СОЛДАТ. 18. УДИЛА. 19. ВОЛ. 20. СУМ-
МА. 22. СЕКС. 24. ЗЛАК. 26. ОРДЕН. 28. КИТ. 29. ЛИАНА. 30. МАГНАТ. 34. ФАРШ. 36. ТВИСТ. 37. КУРАТОР. 38. 
АРКА. 39. ОЗОН. 40. ФОСФОР.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. ЕСАУЛ. 3. СОТКА. 4. РЕКА. 5. СТИМУЛ. 6. УЧИЛИЩЕ. 7. КУРС. 9. СТРАУС. 13. ТОВАР. 15. ОРЁЛ. 16. ДИСК. 
17. ТОМ. 21. МОТОР. 22. СНЕГ. 23. КОЖА. 24. ЗОЛОТО. 25. АНАБИОЗ. 27. ДЫМ. 28. КАФТАН. 31. АБРИС. 32. 
НЕТТО. 33. ТОРС. 35. ШКАФ.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 2. Внешность, облик, состояние. 5. Обрабатываемая под посев земля, участок 
земли. 6. Рыбьи яйца. 8. Состояние организма, при котором частично прекращается работа сознания. 
10. Каждая из девяти богинь, покровительниц наук и искусств. 11. Искусный сложный маневр. 12. Глава 
дипломатического представительства за границей, высший дипломатический класс. 15. Широкий ди-
ван без спинки. 17. Реакция, отклик на что–нибудь. 20. Небольшое металлическое колёсико на мебель-
ной ножке для лёгкости передвижения. 21. Плавучее сооружение для перевозки грузов и пассажиров. 
23. Возможность охватить взором какое–нибудь пространство. 25. Бесцветный газ. 28. Религиозный 
запрет. 30. Отгороженный от улицы участок земли с надворными постройками при отдельном доме. 
31. Документ, удостоверяющий что–нибудь. 32. Кушанье из мелко нарезанной рыбы с пряной и острой 
приправой. 33. Наружная часть колеса. 34. Травянистое растение, из стеблей которого получают пря-
дильное волокно. 

По вертикали: 1. Льгота, предоставляемая более слабому игроку. 2. Шест с лопастью для гребли. 
3. Дикая австралийская собака. 4. Ниша в конце ледника. 7. Множество, густая движущаяся масса. 9. 
Гарнир из протёртых овощей. 12. Плоскодонное судно или плот для переправы через реку. 13. Холод-
ное кушанье из мелко нарезанных овощей. 14. Вьющаяся прядь. 15. Хвойное дерево с ценной твёрдой 
древесиной. 16. Рабочая часть машины, механизма. 18. Сани с кладью. 19. Специально оборудован-
ное место для стрельбы по мишеням. 22. Выбоина на дороге. 24. Ряд следующих друг за другом по-
возок с грузом. 26. В царской армии: казачий офицерский чин, равный капитану в пехоте. 27. Мужское 
имя. 29. Сильный страх. 30. Прибор, применяемый для выпрямления переменного тока.



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338Luty 14, 2025 WIADOMOŚCI Z KRAJU13

По горизонтали: 1. Документ с указанием причитающихся денег за отпущенный то-
вар. 6. Знахарь, мастер своего дела. 9. Ложное сообщение с целью опорочить кого-нибудь. 
11. Секрет. 12. Прозрачный драгоценный камень различной окраски. 13. Низ лодки. 15. Про-
мысловый рак. 19. В некоторых карточных играх: игра против взявшего прикуп. 21. Косми-
ческий аппарат, запускаемый на околопланетную, окололунную или гелиоцентрическую ор-
биту с помощью ракетных устройств. 22. Устройство для стока какой-нибудь жидкости. 24. 
Обаяние, пленительность. 25. Детское дошкольное учреждение. 26. Низкий широкий диван. 
27. Ряд следующих друг за другом повозок с грузом. 29. Сражение. 30. Цирковой гимнаст. 
31. Однолетнее растение семейства зонтичных. 33. Отец одного из супругов по отношению 
к родителям другого супруга. 37. Часть скелета. 40. Укреплённый на якоре плавучий знак. 
41. Освобождённый от кости окорок, которому придана удлинённая и округлая форма. 42. 
Саморазгружающийся железнодорожный полувагон с плоским горизонтальным полом. 43. 
Поражение в тканях тела от внешнего воздействия. 44. Тяжёлая плотная шерстяная ткань.

По вертикали: 2. Птица, живущая по берегам морей, рек, озёр. 3. Работник, занимающий-
ся изготовлением ткани. 4. Округа, группа волостей, тяготевших к городу. 5. Основная часть, 
корпус чего–нибудь. 6. Пометка на документе, письме о времени его написания. 7. Жидкая 
лекарственная форма. 8. Представление, литературное или музыкальное собрание в первой 
половине дня. 10. Главная составная часть воздуха. 14. Музыкальный звук. 16. Краткое бо-
гослужение. 17. Вид катушки для ниток. 18. Мужское имя. 20. Сплошной шов на поверхности 
материала. 23. Дерево, из которого делаются полозья, ободья. 24. Время, пора, момент. 28. 
Человек, чувствующий себя вечером, ночью бодрее, чем утром. 31. Двухколёсная телега в 
Крыму, на Кавказе. 32. Мельчайшая частичка горящего или раскалённого вещества. 34. Заго-
родный дом с садом или парком. 35. Сестра отца или матери по отношению к их детям. 36. 
В некоторых странах: младший матрос. 37. Бронированная самоходная боевая машина. 38. 
Ощущение жара, исходящего от загорелого, румяного лица. 39. Атмосферные осадки.

КИЇВСЬКИЙ РЕЖИСЕР І ЖУРНАЛІСТ,  
БОЄЦЬ 241-Ї БРИГАДИ ТРО ЯРОСЛАВ ШАПОЧКА 

ЗАГИНУВ ПІД СОЛЕДАРОМ
Його смерть підтвердила режисерка 

Аліна Хорошилова (Клочко) в дописі у фейсбуці 
10-го лютого. У коментарі вона зазначила, що 
отримала інформацію від дружини Ярослава, а 
сама є хрещеною матір’ю його доньки.

“На жаль, найгірше підтвердилося – 
Ярослав  Шапочка на щиті, навічно на небесній 
варті. Вічна пам’ять і слава Герою”, – написала 
вона.

До цього дня впродовж майже двох років 
Ярослав вважався зниклим безвісти.

Кращих новин про долю воїна чекали тисячі його друзів, колег, просто 
небайдужих українців.

Як тепер підтверджується, Ярослав Шапочка загинув у 20-х числах березня 
2023 року в бою з російськими окупантами на Соледарському напрямку, біля села 
Оріхово-Василівка Донецької області. Під час штурмових дій підірвалася БМП, 
на якій перебував Ярослав. Він служив у 2-й стрілецькій роті 207-го окремого 
батальйону територіальної оборони (Шевченківського району м. Києва) 241-ї 
окремої бригади ТрО Збройних сил України.

“Гірко. Дива не сталося. Скільки разів за ці вже майже два роки я заходила на 
твою сторінку і дивилася знову і знову на останній опублікований пост. Фото 
з цегляним будинком і трьома забитими вікнами з полущеною блакитною 
фарбою. “Залочене тривіконня”, – написав ти. Звісно, шансів було мало, але 
поки людина безвісти, завжди хочеться до останнього сподіватися на якесь 
диво. Спи спокійно. Так гірко це все. Світла пам’ять”, – написала на своїй 
сторінці режисерка Ірина Цілик.

Ми разом вчилися в Шеві, тусили в гуртязі, потім перетиналися на всіх 
Майданах і мітингах, на Банковій і в “Купідоні”, на “БЖ” і на “Барбакані”, реготали 
і сибаритствували… Ярик був режисером, фотохудожником, обожнював свою 
доньку і завжди світився – тим внутрішнім тихим світлом дуже доброї людини.. 
Ярик був добрим, надзвичайно добрим…” – розповіла в соцмережі письменниця 
Світлана Поваляєва, однокурсниця полеглого.

Ярослав Шапочка, 50 років – киянин, журналіст, митець, громадський активіст, 
учасник Помаранчевої революції та Революції Гідності. Навчався у школі №117 
на Лютеранській. Закінчив Інститут журналістики Київського національного 
університету імені Т. Шевченка (1991-1996 рр.). Надалі опанував фах режисера 
і фотографа.

З перших днів широкомасштабної війни став до лав київської бригади ТрО.
Залишилися дружина й донька.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
3. УГОРЬ. 8. ПЕСЕЦ. 9. СУТКИ. 10. СМЫСЛ. 12. ПЕРЕГОН. 13. ТЮЛЬПАН. 15. ВЕНОК. 17. ПИРОГ. 
20. УГОЛ. 21. КУРОК. 22. ГОРА. 23. СТОЛ. 25. ДОЗОР. 27. ПЛЮС. 28. ТЮБИК. 29. ДОБРО. 32. РЕ-
СИВЕР. 34. ТЕТРАДЬ. 35. РЕБРО. 36. РОДЕО. 37. АБРИС. 38. ОСТОВ.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ВЕНЕЦ. 2. ПЕРЕПЕЛ. 4. ГИМН. 5. РОСТ. 6. БУЛЬДОГ. 7. ВКЛАД. 10. СОВОК. 11. ЛЮТИК. 14. 
БУРСА. 15. ВОРОТ. 16. КУБОК. 17. ПОХОД. 18. ГОРЛО. 19. КАССА. 24. ЛЮБИМЕЦ. 25. ДИЛЕР. 26. 
РОМЕО. 27. ПРОРУБЬ. 30. ДЕКОР. 31. СДВИГ. 33. РЕЙС. 34. ТРИО.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338 Luty 14, 2025WIADOMOŚCI Z KRAJU 14

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону

Объекты под ключ 
●● кухни, краны, сантехника, appliances
●● Двери, окна, тримы, замки
●● ремонт ванных комнат
●● Ремонт Стен, покраска пол, плитка, ламинат
●● ремонт деков, гаражей и бейсментов 

Insurance, гарантия на работу

R E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O NR E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O N
ВСЕ ВИДЫ ВНУТРЕННИХ РЕМОНТНЫХ РАБОТ

 Ukrainian and Russian speaker  
732-207-0174

English speaker 
267-938-9040

U N D E R H I L L 
LIONS LLC

10783 Bustleton Ave, 10783 Bustleton Ave, 
Philadelphia PA 19116 Philadelphia PA 19116 

267-538-4157267-538-4157

ОБСЛУГОВУЄМО:ОБСЛУГОВУЄМО:
Урочистості та зустрічі.Урочистості та зустрічі.
Сніданки, обіди, вечері.Сніданки, обіди, вечері.
Гарантована доставка.Гарантована доставка.

www.royalpassage.netwww.royalpassage.net

9309 Krewstown Rd., 9309 Krewstown Rd., 
Philadelphia PA 19115 Philadelphia PA 19115 

267-994-4903267-994-4903



267-210-5321

ДЭКИ • ЗАБОРЫ
ПРИСТРОЙКИ
LANSCAPING

ДИЗАЙН УЧАСТКОВ
PATIO • КЛУМБЫ

help@expertcares.com

expertcares.com

We  provide Skilled
Nursing, Physical

Therapy, Occupational
Therapy, Speech

Therapy, & Home
Health Aide!

ОБРАЩАЙТЕСЬ К
НАМ, У НАС
ВСЕГДА ЕСТЬ

РАБОТА ДЛЯ ВАС!

Звоните сегодня ипереходите к нам!
При переходе к нам Вы
можете получить $600+

bonus*! 
У нас:

Отличная и стабильная
оплата труда
Отпускные/больничные
Полная медицинская
страховка*
Гибкий график работы

*Необходимо соответствовать определённым
требованиям

Мы оказываем услуги
вам и вашим близким

уже более 25 лет!
Наши квалифицированные

сотрудники всегда помогут вам
выбрать и получить

необходимые сервисы и
программы! 

Позвоните нам сегодня!
Если вы предпочитаете чтобы
ваши родственники или друзья
оказывали вам услуги и были
оплачены за это - то это у нас! Не
теряйте время позвоните к нам!
Если вы предпочитаете наших
сотрудников - то это тоже у нас!
Не теряйте время позвоните к
нам!

АГЕНТСТВО ПО УХОДУ  
ЗА ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  
вы станете частью  
нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  

Feasterville, PA 19053 • vitacarehha.com

Registered Nurses,  
Physical Therapists,  
Home Health Aides

Over 20 years in business!!!


